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گــروه اقتصادی -رئیس هیات مدیره انجمن متخصیص علوم و صنایع 
غذایی ایران گفت: اگر دولت بتواند ارزش افزوده مواد غذایی را کم یا حذف 
کنــد در قیمت مواد غذایی تاثیر قابل توجهی خواهد داشــت. چندین بار نیز 
حــذف ارزش افــزوده از مواد غذایی در مجلس مطرح شــده، ولی هنوز به 

نتیجه ای نرسیده است.
محمد حســین عزیزی با بیان اینکه میزان صادرات صنعت غذا در سال 
حدود ۵ میلیارد دلار است، گفت: محصولاتی چون پسته، زعفران، خرما بیشتر 
به صورت خام صادر می شــود که البته بســته بندی و بعضی تبدیل های اولیه 
روی آنها انجام می شود. همچنین  صادرات محصولاتی مانند لبنیات، شیرینی، 
شکلات، میوه و صیفی و محصولات شیلاتی نیز داریم که در سال های مختلف 

دچار نوسان شد.
وی ادامه داد: صادرات ما غالبا به کشورهای همسایه مانند عراق، روسیه، 
افغانســتان و کشورهای حاشــیه خلیج فارس است؛ اما به بعضی کشورهای 

اروپایی، چین و حتی آمریکا و کانادا نیز این صادرات انجام می شود.
رئیس هیات مدیره انجمن متخصیص علوم و صنایع غذایی ایران با بیان 
اینکه در صنعت غذا هزینه تولید محصولات غذایی بسیار گران شده،   گفت: بر 
اساس گزارش های مرکز آمار در سال های قبل ۲۵ درصد درآمد خانوار صرف 
غذا می شــد، ولی به نظر می رســد که این عدد به ۵۰ درصد رسیده، یعنی ۵۰ 

درصد درآمد خانوار صرف غذا می شود.
وی با اشــاره به اینکه ارزان ســازی غذا برای اینکه در دسترس همه قرار 
گیرد مساله مهمی است، گفت: یکی از موضوعاتی که می تواند به ارزانتر شدن 
غذا کمک کند ارزش افزوده است. اگر دولت بتواند آن را کم یا حذف کند در 
قیمت مواد غذایی تاثیر قابل توجهی خواهد داشت. کارخانه ها نیز سالهاست 
که به دنبال این موضوع هســتند و چندین بار نیز حذف ارزش افزوده از مواد 

غذایی در مجلس مطرح شده، ولی هنوز به نتیجه ای نرسیده است.
این کارشناس صنعت غذا تصریح کرد: غذاهای اصلی نباید شامل ارزش 
افزوده شود. در کشورهای دیگر هم همینطور است. مثلا برخی پنیرها و مواد 
غذایی اصلی مانند نان، مرغ، تخم مرغ و... که مورد مصرف عامه مردم هستند 
ارزانتــر و مــورد حمایت بوده و برخی دیگر گرانتر هســتند و مورد حمایت 

یارانه ای قرار نگرفته اند.
عزیــزی با بیان اینکــه در کل دنیا صنایع بزرگ در بخش غذایی موفق تر 
هستند،   گفت: صنایع کوچک معمولا به صورت زنجیره ای هستند و برخی از 
آنها برای صنایع بزرگ کار می کنند. یعنی کوچکترها کارگزار بزرگترها هستند. 
در مجموع می توانیم بگوییم کارخانه های بزرگ موفق ترند، زیرا می توانند مواد 

اولیه خودشان را نیز تولید کنند.  
وی در بخش دیگری از صحبت هایش در پاســخ به این ســوال که  آیا 
امکان افزایش سرمایه گذاری در بخش صنایغ غذایی وجود دارد؟ گفت: چون 
کارخانه های بســیاری در این بخش وجود دارد فرصت سرمایه گذاری زیادی 
نیست، مگر اینکه این سرمایه گذاری در جهت ورود تکنولوژی جدید یا خاص 
یا تامین مواد اولیه باشد. مثلا می توانیم در بخش مواد افزودنی شامل آنزیم ها، 
رنگ ها، اسانس ها، طعم دهنده ها و نگهدارنده ها سرمایه گذاری انجام دهیم و 

اگر کسی در این زمینه ها با قدرت وارد شود، موفق خواهد شد.

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع غذایی مطرح کرد:

ارزان شدن مواد غذایی با حذف یا 
کاهش ارزش  افزوده

مشاور مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی:

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی -یکی از 
چالش های شــبکه بانکی کشــور، 
پدیده ای اســت به نام کارت بانکی 
اجاره ای؛ موضوعی که در سال های 
اخیــر بارها مــورد انتقــاد پلیس و 
نهاد های نظارتی بوده اســت؛ برای 
نمونه، دو ســال قبل یعنــی در آبان 
۱۴۰۰، رییس پلیس فتای پایتخت از 
انهدام باند ۱۰ نفره اجاره کارت های 
بانکی با گردش مالــی ۷۰۰ میلیارد 

ریالی خبر داد.
معظمی گودرزی با اشــاره به 
هماهنگــی با مقام قضایــی و اخذ 
مجوز هــای لازم گفــت: ماموران 
در جریان رســیدگی به این پرونده 
متوجه شــدند کــه گردانندگان این 
کانال ها و ســایت ها، اقدام به اجاره 
کارت های بانکــی افراد مختلف در 
سراســر کشــور کرده اند و در واقع 
اجــاره دهندگان کارت ها نیز در این 
جرایم شریک شده اند. رییس پلیس 
فتای تهران بزرگ دو ســال قبل، این 
بانــد را یکی از بزرگ ترین باند های 
اجاره کارت بانکی در سراسر کشور 
توصیف کرد و گفت: کارشناســان 
گردش مالی، ایــن متهمان را بالغ بر 

۷۰۰ میلیارد ریال اعلام کردند.
وی اضافه کرد: شهروندان باید 
توجه داشــته باشــند به هیچ عنوان 
کارت بانکــی خود را بــه افراد غیر 
اجاره ندهنــد، چون در این صورت 
جرایم مجرمانه ای کــه با آن کارت 

انجام شود، سهیم خواهند بود.
چنــد ماه بعــد از توصیه پلیس 

فتا به مــردم در خصــوص جرایم 
مجرمانه بــا کارت های بانکی اجاره 
ای، بانک مرکزی نیــز به هموطنان 
نســبت به فعالیت هــای مجرمانه و 
افــراد کلاهبــردار در زمینــه اجاره 
حســاب های بانکــی و کارت های 
بانکــی هشــدار داد و اعــلام کرد: 
اخیرا مشاهده شــده، پیشنهاد هایی 
برای اجاره کارت یا حســاب بانکی 
در مســیر های ارتباطی گوناگون از 
جمله کانال هــا و گروه های فضای 
مجــازی مطرح می شــود که طی آن 
در ازای اســتفاده از کارت یا حساب 
بانکی شــخص، مبالغی ثابت به وی 
پرداخت می شــود. بــا توجه به این 
که افتتاح حســاب و دریافت کارت 
برای همه هم میهنان به سهولت میسر 
اســت، اجاره کارت یا حساب صرفاً 
برای پوشــش فعالیت های مجرمانه، 
پولشویی و فرار مالیاتی کاربرد دارد 
و پیشــنهاد دهندگان، کسانی هستند 
که برای گریز از عواقب فعالیت های 
خــلاف قانون، مســئولیت آن را در 
قبال پرداخت مبالغی اندک، یکسره 
متوجه اجاره دهندگان می کنند. بانک 
مرکزی در ادامه هشدار داد: مسئولیت 
تمــام تراکنش هــا و مبادلاتی که از 
طریق حســاب و کارت بانکی انجام 
می شــود، بر عهده دارنده آن اســت 
و هیــچ ادعایی مبنــی بر اجاره دادن 
حساب برای مراجع قانونی، مالیاتی، 

انتظامی و قضایی مسموع نیست.
اما هشدار بانک مرکزی به مردم 
در خصوص چالــش کارت بانکی 
اجــاره ای، راه به جایی نبرد تا اینکه 
مردادماه سال قبل، رئیس پلیس تهران 

بزرگ  با انتقــاد از تعدد کارت های 
بانکی که در دست مردم است، گفت: 
این موضوع منجر به افزایش ریسک 
وقوع جرم می شــود. گاهــی افراد 

سودجو از شــهروندان می خواهند 
کارت بانکی را که هیچ استفاده ای از 

آن ندارند به آن ها اجاره دهند.
وی تاکیــد داشــت: یک فرد 

می توانــد تعداد زیادی کارت بانکی 
داشته باشــد و آن ها را اجاره دهد یا 
از آن هــا برای انواع و اقســام جرایم 
سوءاســتفاده کند. در بســیاری از 

کشــور ها کارت ملــی می تواند کار 
کارت بانکــی را انجــام دهــد. این 
پیشــنهاد پلیــس به نظــام بانکی و 
جــزو مطالبات پلیس اســت و باید 
به موضوع کارت های بانکی ســر و 
ســامان داده شود تا بستر جرم از بین 

برود. 
می توان طرحی را اجرا کرد که 
بر اساس آن، همه کارت های بانکی 
در یک کارت تجمیع شود. آن وقت 
دیگــر هیچ فردی حاضر به اجاره آن 

یک کارت خود نخواهد بود.
چه تعــداد کارت بانکی در 

اختیار مردم است؟
بر اســاس اعلام بانک مرکزی، 
تــا پایان خردادماه امســال، بیش از 
۴۵۷ میلیــون عــدد کارت بانکی در 
قالب کارت برداشت، اعتباری، هدیه 
و کارت پول الکترونیک در دســت 
مردم بوده است که به بیان دیگر نشان 
می دهد، میانگین هر ایرانی تقریبا پنج 

کارت بانکی دارد.
ادغــام کارت های بانکی و 

کارت ملی، دوباره تکذیب شد!
حال این پرسش مطرح می شود 
که پیشــنهاد پلیــس بــرای ادغام 
کارت هــای بانکی بــا کارت ملی به 
کجا رســید؟ در پاســخ باید گفت: 
در همان زمان یعنی مردادماه ســال 

قبل، مهران محرمیان، معاون فناوری 
اطلاعات بانک مرکزی اظهار داشت: 
در مواردی که همچنان از کارت های 
فیزیکی استفاده می شود، در گام اول 
کارت های با مرجــع صادرکنندگی 
واحد مانند کارت گواهینامه، کارت 
ملی یا مشــابه آن، کارت مالکیت و 
مشــخصات خــودرو و... تجمیع 
شــده اند و تقریباً نمونه ای در سطح 
دنیا از تجمیع کارت های بانکی با این 
قبیل کارت ها وجود ندارد... پیشنهاد 
ما این است که در گام نخست چنین 
ادغامی در حوزه کارت ها و خدمات 
هم سنخ مانند کارت ملی و گواهینامه 
انجام بگیرد تا مشکلاتی مانند مرجع 
رســیدگی بــه کارت، نیاز های فنی 
درج اطلاعــات در فیزیــک کارت، 
تناسب شــاخص های امنیتی برای 

نوع دسترسی و... کمتر بروز کند.
ادغامی در کار نیست

اما با گذشــت بیش از یک سال 
از ایــن صحبت های مقام مســئول 
در بانــک مرکزی، مدتی اســت که 
دوبــاره موضوع ادغــام کارت های 
بانکی مطرح شده است، تا جایی که 
حدود یک ماه قبل، محمدرضا مانی  
یکتا، مدیر اداره نظارت بر نظام های 
پرداخــت بانک مرکزی با اشــاره به 
برخی اخبار منتشرشــده در فضای 

رســانه ای کشــور مبنی بر تجمیع 
کارت های بانکــی در یک کارت یا 
جایگزینی کارت هوشــمند ملی به  
جــای کار بانکی تأکیــد کرد: بانک 
مرکــزی هیچ گونه برنامه ریزی برای 
اســتفاده از کارت هوشمند ملی در 
شــبکه پرداخت کشور ندارد، چون 
به  لحاظ فنی این موضوع امکان پذیر 
نیســت و دلیل اصلی نیز تفاوت های 
ســاختاری جدی و البته عدم انطباق 
ظرفیت های تراشــه کارت هوشمند 
ملی بــا اســتاندارد های بین المللی 

شبکه های پرداختی کارتی است.
امروز نیــز مهــران محرمیان، 
معاون فناوری بانک مرکزی در جمع 
خبرنگاران گفته است: سیاست بانک 
مرکزی تجمیع کارت های بانکی در 
یک کارت نیســت. ممکن اســت 
افرادی در این باره اظهاراتی داشــته 
باشــند، ولی در حــال حاضر بانک 
مرکزی چنین چیزی را در دســتور 
کار نــدارد. معــاون بانــک مرکزی 
گفــت: این امکان را که مردم بتوانند 
تمــام کارت های بانکــی را در یک 
اپلیکیشــن قرار دهند و با NFC یا 
تکنولوژی های مشــابه خرید انجام 
دهنــد را دنبال می کنیــم؛ اما پروژه 
دیگــری جزو سیاســت های بانک 

مرکزی نیست.     

کارت های بانکی اجاره ای؛ معضلی در شبکه بانکی 

ادغام کارت های بانکی و کارت 
ملی، دوباره تکذیب شد!

مدتی است، دوباره موضوع ادغام کارت های بانکی با کارت ملی مطرح شده است، تا جایی که حدود یک ماه 
قبل، مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی نسبت به آن واکنش نشان داد و امروز نیز یک مسئول دیگر 

آن را تکذیب کرد؛ اما به نظر می رسد، سیاستگذار باید نسبت به مساله کارت بانکی اجاره ای حساس باشد.

گــروه اقتصادی - بــه گفته 
مســئولان، تامین اراضــی یکی از 
مهم تریــن اولویت ها بــرای اجرا 
و تســریع در ســاخت پروژه های 
نهضت ملی مسکن است که در حال 
حاضر برخی از دستگاه ها با وجود 
الزام قانونی اراضی مازاد خود را در 

اختیار این طرح قرار نمی دهند.
طبق قانون جهش تولید مسکن  
دولــت باید در راســتای  خانه  دار 
کردن متقاضیان مسکن  اقداماتی را 
انجام می داد که در این حوزه  برنامه 
ســاخت ۴ میلیون  واحد مسکونی 
مطرح شــد اما در این زمینه یکی از 
مهم ترین چالش ها مربوط  به حوزه 
تامین اراضی است که تاکنون دولت 
نتوانســته است در برخی از شهرها 

اراضی مــورد نیاز را تامین کند این 
در حالی اســت که طبق قانون باید 
تمامی دستگاه ها اراضی مازاد خود 
را در اختیار وزارت راه و شهرسازی 
برای اجرای پروژه های نهضت ملی 
مســکن قرار گیرد  اما همچنان کم 
کاری برخی از دســتگاه ها از جمله 
وزارت علوم،  جهاد کشــاورزی،  
دانشــکده های علوم پزشــکی به 

چشم می خورد. 
با توجه به عدم تعادل در بازار 
مسکن و افزایش نرخ خرید و اجاره، 
ضرورت داشت تا دولت برای تامین 
ســرپناه مردم به ساخت واحدهای 
مسکونی با زیرساخت های رفاهی 
در چارچــوب قوانیــن و مقررات 
اقدام کند اما برای اجرایی شدن این 

برنامه با مشــکلاتی از جمله تامین 
زمین و پرداخت تسهیلات نهضت 
ملی مســکن توسط بانک ها روبرو 
است که بخشی از آنها برطرف شده 
اما هنوز شاهد کم کاری بسیاری از 

دستگاه ها در این حوزه هستیم .
در همین رابطه مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرســازی گفت: تامین 
زمین در میزان هکتار بالا کار بزرگی 
است با توجه به اینکه در هشت سال 
گذشــته پروژه های زیادی معطل 
مانده بودند. در طی انتخاب ۵۰ هزار 
هکتار زمیــن حدود ۲۳ هزار قطعه 
زمین به دلیل نامناســب بودن برای 
مسکن رد شدند. هر زمینی که آماده 
احداث عملیات مسکن شود برای 
دولت ۲ میلیارد ریال هزینه دارد این 

مبلــغ را ضرب کنید در تعداد زمین 
هایی که برای مسکن آماده می شود 
تا میزان ســرمایه گذاری دولت در 

حوزه مسکن را متوجه شوید.
 همچنیــن در همیــن رابطه  
ارســلان مالکی  رئیس سازمان ملی 
زمین و مسکن  به باشگاه خبرنگاران 
جوان گفــت: ۵ هزار و ۵۰۰ هکتار 
زمیــن مازاد دولتــی پس از صدور 
ســند، در اختیار طرح نهضت ملی 
مســکن قرار گرفته است همچنین  
حــدود ۲۳ هــزار هکتــار هم در 
مراحل مختلف الحاق از مرحله اخذ 
استعلام تا کارگروه امور زیربنایی و 
شورای عالی شهرسازی و معماری 
قرار دارد. منتظر هســتیم تا این ۲۳ 
هزار هکتار زمین هم الحاق شود تا 

بخش زیــادی از کمبود زمین برای 
ساخت مسکن جبران شود.

 مالکی با بیان اینکه  سطح کشور 
بیــش از ۵۱ هزار هکتار زمین برای 
طرح نهضت ملی مسکن تامین شده 
اســت؛ گفت: از این میزان ۳۵ هزار 
هکتار زمین در محدوده های شهری 
قطعی شده و بیش از ۱۶ هزار هکتار 
شــهرک مصوب شده است  تاکنون 
۱۸ شهرک مصوب شده و مابقی در 

مراحل تصویب است.
در ادامــه هم حســین جنتی 
مدیرکل راه وشهرســازی اســتان 
تهران  به باشــگاه خبرنگاران جوان 
گفت: در حال حاضر در بســیاری 
از شــهرهای جدید  تهران مشکل 
کمبود مشــکل زمیــن را داریم که  

همین امر باعث شده که در برخی از 
شهرها به سراغ الحاق اراضی برویم. 
در حال حاضر مشکل کمبود زمین 
در بسیاری مناطق وجود دارد و اگر 
این مشکل حل شود ما شاهد تسریع 
در روند اجرای پروژه های نهضت 

ملی مسکن خواهیم بود.
وی افزود: در حال حاضر برخی 
دستگاه ها در تخصیص اراضی مازاد 
خود همکاری لازم را ندارند و تا به 
امروز تمامی پــروژه ها در اراضی 
خود وزارت راه و شهرسازی ساخته 
شــده است  .  برخی از دستگاه ها از 
جملــه جهاد کشــاورزی،  وزارت 
علوم،  دانشــکده های پزشــکی و 
حتی بخش خصوصی اراضی مازاد 
خــود را در اختیــار ما قــرار نداده 

اند. بســیاری از این دستگاه ها می 
توانستند واحدهای را برای کارکنان 
خود در قالب تفاهم نامه های منعقد 

شده بسازند.
 رضایی کوچی رئیس کمیسیون 
عمران مجلس گفت: یکی از علت 
هــای کند پیش رفتن پــروژه عدم 
تخصیص اراضی از ســوی دستگاه 
ها است که مجلس هم به این روند 
کم کاری ورود کــرده و امیدواریم 
با همکاری تمامی دستگاه ها شاهد 
تســریع در اجرای پروژه ها باشیم. 
واگــذاری اراضی خــود باعث می 
شــود که روند ســاخت پروژه ها 
تسریع شــود و دیگر ســازندگان 
معطل نباشــند همچنیــن می توان 
در بســیاری از شهرها با تخصیص 

اراضی به متقاضیان شــاهد ساخت 
تدریجی و ویلایی پروژه ها باشــیم 
که هم زمان ساخت کوتاه تر شده و 
هم سرعت اجرای پروژه ها افزایش 

می یابد.
به گفتــه مســئولان، در حال 
حاضــر باید هرچه ســریعتر برای 
اجرایــی شــدن حداقــل نیمی از 
پروژه هــای نهضت ملی مســکن 
به ســراغ  اراضی دســتگاه ها برای 
ساخت مســکن برویم چرا که اگر 
این اقدام صورت نگیرد بســیاری 
از متقاضیــان از اجرای پروژه ناامید 
شــده و دیگــر امیدی به ســاخت 
نهضت ملی مسکن نخواهند داشت 
که نتیجــه آن عــدم تکمیل آورده 

خواهد بود .

- مشــاور  اقتصــادی  گروه 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
با بیان اینکه تاکنــون نگاه حکمرانی 
در کشــور بر مبنای خشکی بوده و در 
حال حاضر شاهد تغییر نگاه حکمرانی 
کشور از خشکی به دریا هستیم، گفت: 
هدف ابلاغ سیاست های کلی توسعه 
دریامحور، دو برابر شدن رشد اقتصاد 

دریا است.
دربــاره  حق شــناس  هــادی 
سیاســت های کلی ابلاغی توســعه 
دریامحــور و الزامــات تحقــق این 
سیاســت ها، اظهار کرد: سیاست های 
ابلاغــی توســعه دریا محــور در ۹ 
بند بالاترین ســند اقتصادی کشــور 
تلقی می شــود و حاوی نکات بسیار 
ارزشمندی است که می تواند اقتصاد 
کشــور را متحول کند و دولت مکلف 

به اجرای آن است.
سیاســت های کلی توسعه 
دریامحور؛ فرصــت اقتصادی 

برای کشور است
وی افزود: در شش برنامه توسعه 
گذشــته و حتی برنامه هفتم توسعه، 
عمده مبنای توسعه کشور منابع حاصل 

از نفــت، گاز، پتروشــیمی، مالیات و 
معدن بوده اســت؛ اما در سیاست های 
کلی توســعه دریامحور، دریا به عنوان 
یک فرصت اقتصادی برای توســعه 
کشور مدنظر قرار گرفته و به صورت 
سند از سوی مقام معظم رهبری، ابلاغ 
شــده است. معاون سابق امور دریایی 
ســازمان بنادر و دریانــوردی با بیان 
اینکه طی دهه های گذشته، کشاورزی 
مــورد توجه اقتصاد ایران بود و به طور 
مثــال گندم به عنــوان راهبردی برای 
خودکفایی تلقی می شد، خاطرنشان 
کرد: در ادامه، مسائل دیگری همچون 
توجه به کریدورها به منظور تســهیل 
تــردد کالا مدنظــر قــرار گرفت، یا 
به طور مثــال در برهه  زمانی دیگری، 
گردشگری مورد توجه بود تا اقتصاد 

ایران دستخوش تغییر شود.
حق شــناس با بیــان اینکه برای 
اولین بار اســت که توسعه دریامحور 
به شکل یک ســند ابلاغی که دولت، 
مجلس شورای اسلامی و قوه قضاییه 
مکلف به اجرای آن هســتند، مدنظر 
قرار گرفته است، عنوان کرد: بر اساس 
این ســند ابلاغی قوای سه گانه تحت 

مدیریت یکپارچــه باید فعالیت ها را 
پیش ببرند.

دریا در سیاســت های کلی 
توســعه دریامحور یک فرصت 

بالقوه است
وی افــزود: در این ســند به دریا 
به عنوان عامل توســعه اقتصادی نگاه 
شــده و به عنوان یک ظرفیت بالقوه به 
کمک توسعه اقتصاد کشور خواهد آمد 
که این مسئله نگاه جدیدی در اقتصاد 
ایران است. این کارشناس اقتصادی با 
بیان اینکه در شمال ایران، دریا همواره به 
عنوان محلی برای تفریح و گردشگری 
مورد توجه واقع شــده و ظرفیت های 
بالقوه آن در قیاس با کشورهای حاشیه 
دریای خزر بالفعل نشده است، اظهار 
کرد: در جنوب کشور نیز آنگونه که باید 
و شاید نتوانسته ایم از ظرفیت تجاری 
بنادر اســتفاده کنیم و به طور مثال در 
حوزه تخلیــه و بارگیری با مهم ترین 
بندر تجاری همسایگان یعنی جبل علی 
فاصله داریم؛ البته نباید شرایط سخت 
اقتصادی کشــور، اعم از تحریم های 
ظالمانه را نادیده بگیریم و باید بدانیم 
اقتصاد ایران تحت فشــار، شــرایط 

متفاوتی را تجربه کرده است.
حق شــناس با بیان اینکه پس از 
ابلاغ این سند باید با مدیریت یکپارچه 
شرایط را پیش ببریم و فاصله اقتصادی 
ظرفیت های دریایی و بندری خود را با 
کشــورهای منطقه کم کنیم، گفت: در 
سیاست های کلی توسعه دریامحور، 
راهکارهایی ارائه شده که بر اساس آن 
دولت و مجلس می توانند در راستای 
بالفعــل کردن ظرفیت هــای دریایی 
کشور، قوانین حقوقی را تدوین کنند.

تاکید بر جذب سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی

راهکارهــای  داد:  ادامــه  وی 
ارائه شده در سیاست های کلی توسعه 
دریا محــور می تواند به کمک اقتصاد 
ملی بیاید و هدف نهایی دو برابر شدن 

رشد اقتصاد دریا است.
این نماینده سابق مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه یکی از مسائل 
بسیار مهم در سیاست های کلی توسعه 
دریامحور جذب سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی است که باید در بخش های 
مختلف حوزه دریا مدنظر قرار گیرد، 
عنوان کرد: ایران در شــمال و جنوب 

دارای مزیت نسبی در حوزه دریاست 
کــه با توجه به موقعیت اســتراتژیک 
جغرافیایی و جذب ســرمایه گذاری 
داخلــی و خارجــی می توانــد این 

ظرفیت های بالقوه را بالفعل کند.
کلی  سیاســت های  تحقق 
توســعه دریامحور وظیفه یک 

دستگاه یا وزارتخانه نیست
حق شــناس با بیان اینکه همواره 
نــگاه حکمرانی در کشــور بر مبنای 
خشــکی بوده اســت، اظهــار کرد: 
خوشــبختانه با تغییر نگاه حکمرانی 
کشــور از خشــکی به دریــا روبرو 

هســتیم و با نگاه کردن به کشورهای 
توســعه یافته و تدوین طرحی جامع 
برای ســوق دادن جمعیت کشور به 
نوار ساحلی می توانیم تغییرات کلانی 
را در اقتصــاد ایــران رقم بزنیم. وی با 
تاکید بر اینکه تحقق سیاست های کلی 
توسعه دریا محور وظیفه یک سازمان یا 
وزارتخانه نیست، اعلام کرد: تحقق این 
سیاست ها مربوط به نهاد دولت است و 
باید کارگروه ویژه تحقق سیاست های 
کلی توســعه دریامحور شکل گیرد تا 
شاهد افزایش ســهم اقتصاد دریا در 

اقتصاد کشور باشیم.

گروه اقتصادی - مدیرکل دفتر 
تجهیز منابع و توسعه مشارکت شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب گفت: طرح 
عظیم آبرســانی از دریــای عمان به 
کریدور شرق کشور می تواند پایداری 
تأمین آب منطقه و اســتان سیســتان 
و بلوچســتان را در افــق میان مدت و 

بلندت مدت تضمین کند.
"صابــر علیــدادی" در جریان 
بازیــد از آخریــن وضعیــت ذخیره 
آب چــاه نیمه ها در منطقه سیســتان، 
اظهار داشــت: تمرکز بر تکمیل طرح 
آب رســانی از تهلاب بــه زاهدان و 
همچنین طــرح عظیم آبرســانی از 
دریای عمان به کریدور شــرق کشور 
می توانــد پایداری تامین آب منطقه و 
اســتان سیستان و بلوچستان را در افق 

میان مدت و بلندمدت تضمین کند.وی 
در ســفر یک روزه خود به سیستان و 
بلوچســتان، از روند پیشرفت طرح 
تأمین آب اضطراری منطقه سیستان و 
شــهر زاهدان نیز بازدید و از اقدامات 
جهــادی صورت گرفته در راســتای 
اجرای این طرح  که در پی عدم تحقق 
حقابه رودخانه هیرمند با قوت عملیاتی 

شد، قدردانی کرد.
مدیــرکل دفتر تجهیــز منابع و 
توسعه مشارکت شــرکت مهندسی 
آب و فاضــلاب طی بازدید از آخرین 
وضعیــت عملیات اجرایــی پروژه 
آب شــیرین کن اضطراری که با هدف 
ارتقــای کیفــی آب اســتحصالی از 
چاه هــای حفاری شــده در منطقه در 
حال اجرا اســت، بر ضرورت تسریع 

در روند تکمیل احداث آب شیرین کن 
تأکید کرد. این گزارش حاکی اســت، 
با توجه به کاهش شــدید ذخایر آبی 
چاه نیمه ها به عنــوان تنها منبع تأمین 
آب منطقه سیستان و بخش اعظم شهر 
زاهدان مطالعــه و اجرای طرح تأمین 
آب اضطراری همزمان در دشت   های 
حرمــک، هامــون هیرمند، شــیله و 
لواریاب انجام و تاکنون حفر و تجهیز 
۷۰ حلقه چاه و ۶۵ کیلومتر لوله گذاری 
انجام شده است. همچنین با مجموع 
اقدامات انجام شــده ۴۰۰ لیتر بر ثانیه 
به ظرفیت تأمین آب شــهر زاهدان از 
محل دشت حرمک اضافه شده است.

درخواســت افزایش تخصیص 
اعتبارات با توجه به شــرایط سخت 

تأمین آب در سیستان و بلوچستان

سرپرست معاونت برنامه ریزی 
و توســعه سرمایه گذاری شرکت آب 
و فاضلاب سیســتان و بلوچستان در 
بازدید مدیرکل دفتــر تجهیز منابع و 
توسعه مشارکت شــرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشــور از طرح های 
آبرســانی در دســت اجرا خواستار 
افزایــش تخصیص اعتبارات با توجه 
به شــرایط سخت تأمین آب در استان 

پهناور سیستان و بلوچستان شد.
"میثــم نادری" نیــز در جریان 
بازدید مدیرکل دفتــر تجهیز منابع و 
توسعه مشارکت شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور از عملیات اجرایی 
پروژه آب شیرین کن طرح اضطراری 
تأمین آب زاهدان و حوزه سیســتان، 
کارگاه حفــاری اکتشــافی چاه های 

ژرف و چاه نیمه های سیستان، ضمن 
تشــریح آخرین وضعیت پروژه های 
سرمایه گذاری آب و فاضلاب استان 
خواستار افزایش تخصیص اعتبارات 
ردیــف خرید تضمینــی آب با نگاه 
ویژه به ضرورت پایداری پروژه های 
در حال اجــرا و بهره برداری با توجه 
به شــرایط سخت تامین آب در استان 

سیستان و بلوچستان شد.
صابــر علیدادی مدیــرکل دفتر 
تجهیز منابع و توسعه مشارکت شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور نیز 
در ایــن بازدیــد ضمــن قدردانی از 
اقدامات صورت گرفته در راســتای 
اجرای طرح های اضطــراری تأمین 
آب شــهر زاهدان و حوزه سیســتان 
ناشــی از عدم تحقق حق آبه رودخانه 

هیرمند، طی بازدید از آخرین وضعیت 
عملیات اجرایی پروژه آب شیرین کن 
اضطراری که با هدف ارتقای کیفی آب 
استحصالی از چاه های حفاری شده در 
منطقه در حال اجرا است، بر ضرورت 
تســریع در رونــد تکمیــل احداث 
آب شیرین کن تاکید کرد.وی همچنین 
در روند بازدید از سایت چاه های ژرف 
۱ و ۲ و ۳ و کارگاه حفــاری چاه های 
توسعه ای و اکتشافی جدید در منطقه 
سیستان بیان داشت: شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور تأکید ویژه ای بر 
تدقیق مطالعات منابع آب ژرف دارد و 
در حال حاضر توسعه پروژه های ژرف 
با نگاه مطالعاتی و اکتشافی و بررسی 
شــرایط فنی و اقتصادی بهره بردای از 

آنها در حال انجام است.

خانه های نهضت ملی مسکن چشم انتظار تامین اراضی

بانک مرکزی هیچ گونه برنامه ریزی برای اســتفاده از کارت هوشــمند ملی در شــبکه 
پرداخــت کشــور ندارد، چون بــه  لحاظ فنی ایــن موضوع امکان پذیر نیســت و دلیل 
اصلــی نیز تفاوت های ســاختاری جــدی و البته عــدم انطباق ظرفیت های تراشــه 
کارت هوشــمند ملی با اســتاندارد های بین المللی شــبکه های پرداختی کارتی است.

اسحـق ارزانـی

بازگشت به دریا؛ تغییر نگرشی که رشد اقتصاد دریامحور را ۲ برابر خواهد کرد

آبرسانی از دریای عمان به کریدور شرق کشور پایداری تأمین آب منطقه را تضمین می کند


